
Soproni Nyári Egyetem 
1971. július 6—20. 

A T u d o m á n y o s Ismeret ter jesz tő Tá r su l a t és az Erdészet i és Fa ipar i Egyetem az 
1971. év n y a r á n t izenhatodszor rendezi meg S o p r o n b a n a Nyár i Egyetemet . 

Az Egyetem, a t udományos intézetek, a vá ros r ep rezen ta t ív gyűj teménye inek m e g 
tek in tése mel le t t a következő e lőadásokat t e rvez ik : Az erdő- és faipari mérnök
képzés reformja — A Dunántúl erdőtakarójának kialakulása — A fahelyettesítés 
magyarországi problémái — A faházépítés hazánkban •— Faanyagvédelem — Erdő
gazdasági és faipari üzemek új gazdasági struktúrája — Erdőnkívüli fásítások — 
Sopron környékének flórája — Pneumatikus automatika a bútoriparban — Nyugat-
Magyarország viseleteinek története — Sopron és környéke a zenei világban — Sop
ron, a műemlékváros — Dunántúli tájak, dunántúli várak — Sopron a római korban. 

Az előadások helye az Egyetem KISZ Szerveze tének Ku l tú rháza , il letőleg az egye
temi e lőadótermek. A ha l lga tók az Egye tem ko l lég iumában (kétágyas szobákban) 
n y e r n e k elszál lásolást és nap i há romszor i étkezést . A ha l lga tók nap i rendszeres (nem 
kötelező) fogla lkozta tásuk mel le t t au tóbusszal e lmennek a város környékére , a megye 
fontos és je lentős he lye i re (fertődi kas té ly és növénynemes í tő intézet, Nagycenk, 
P a n n o n h a l m a , győri régi és új a lkotások) neves a rbo ré tumokba , a szomszédos Vas 
megye m ű e m l é k e i n e k megtek in tésére , v a l a m i n t a Ba la tonra . 

A Nyár i Egye temet a Soproni Ünnep i He tek időpont jában rendez ik meg, a ha l l 
ga tók részt vesznek az Ünnep i He tek gazdag m ű s o r á n ; szórakoz ta tásukra kisf i lme
ke t ve t í tünk , hangver senyeke t t a r t unk , a soproni és dunán tú l i e rdőke t m e g m u t a t 
juk, de elegendő szabadidőről is gondoskodunk. 

Egy személy részvétel i díja kb . 1800,— Ft. (Ebben az összegben a belépődí jak és a 
k i r ándu lá sok költségei is b e n n e foglal tatnak.) 

Bővebb felvilágosítást ad a Nyári Egyetem Titkársága, Sopron, Egyetem. 

Egyesü le tünk elnöksége dr. Madas András e lnökle tével ez év j a n u á r 26-án ülést 
ta r to t t . N a p i r e n d előtt az e lnök kegyelet te l emlékeze t t meg Marton Tiborról, egye
sü l e tünk nemrég e lhuny t elnökségi tagjáról . Az elnökség M a r t o n Tibor odaadó egye
sület i m u n k á s s á g á t jegyzőkönyvi megemlékezéssel ö rökí te t te meg. 

Ezu tán az elnökség megv i t a t t a Speer Norbert í r á sba foglalt j avas l a t á t Marke t ing 
Szakosztá ly mega lak í t á sá ra . A j avas la t e lőadójaként Halász László i smer te t t e a m a r 
ke t ing jelentőségét . A v i t ában rész tvevők — Fekete Gyula, dr. Pankotai Gábor, Király 
Pál, Rakonczay Zoltán, Kárált János, Riedl Gyula, Andor József — megha l lga tása 
u t á n az elnökség úgy határozot t , hogy a mega l ak í t andó szakosztá ly fe lada tá t széle
sebb t e rü l e t r e k i ter jesz tve Kereskede lmi Szakosztá lyt h ív életre. Az új szakosztály 
vezetőségére és t ag ja i ra egy hónapon belül v á r j avas la to t az elnök. 

Fő n a p i r e n d i p o n t k é n t foglalkozott az 'elnökség az ügyvezető e lnökség á l ta l elő
ter jesztet t 1971. évi egyesület i m u n k a tervezetével . A m u n k a t e r v v e l kapcso la tban ér 
téke l te az e lmú l t év munká j á t . H a z á n k fe l szabadulásának 25. évfordu ló já ra való e m 
lékezés és az ehhez kapcsolódó jub i l eumi üléssorozat — amelye t a MÉM, a FATE, 
az ERDŐTERV és az ERTI közreműködéséve l r e n d e z t ü n k — t a r t a lmasabbá , színe
sebbé t e t t e egyesület i m u n k á n k a t is. Budapes t en és sze r t e az országban helyi cso
por t j a ink ü n n e p i megemlékezései jó a l k a l m a t a d t a k a r ra , hogy számba vegyük ed
digi e redménye inke t , i smer tessük jövőbeni fe lada ta inka t . A IV. ötéves te rv főbb 
cé l ja inak a megismer te tése , az abból adódó fe ladatok megvi t a t á sa a t agságunkka l 



való közvetlen és folyamatos eszmecserét te t te lehetővé és szükségessé. Az MSZMP 
K B 1969. április 28-i ha tározatából egyesüle tünkre háru ló feladatokat az elnökség 
meghatároz ta és azokkal folyamatosan foglalkoztunk. A pár tha tá roza tnak , va lamin t 
a MEM-mel kötöt t megál lapodásnak megfelelően szakosztályaink, bizottságaink rend
szeresen nap i r endre tűzték a főhatóság által készített koncepciók, jogszabályterveze
tek tá rsada lmi bírálatát , s ajánlásokat , tervezeteket készítet tek ezekkel kapcsolatban. 
E t émák a lka lmat ad tak arra , hogy a szakembereket szélesebb körben vonjuk be 
az egyesületi m u n k á b a és a társegyesületekkel is szorosabbra fűzzük kapcsolata in
kat . A FATE, a PNyMTE és egyesületünk ál tal közösen rendezet t ankéton a faipar 
gyorsabb ü temű fejlesztésének kérdései t v i t a t tuk meg. Az erdőgazdaságok átszerve
zésével kapcsolatban elnökségünk úgy határozott , hogy Zamárd i kivételével a régi 

székhelyeken működjenek tovább helyi csoportjaink, szükség szer int új választot t 
vezetőséggel. Ez a ha tá roza t helyesnek bizonyult, m e r t az ú jonnan szervezett helyi 
csoportokban s ikerü l t az egyesületi tagság körét kiszélesíteni. Az e lmúl t év alat t 

t ag lé t számunk 460 fővel növekedett . Központi bizottságaink, szakosztályaink és a he 
lyi csoportok 1970. évi főbb tevékenységéről az Egyesületi Közleményekben folya
matos tájékoztatást ad tunk. 

Az 1971-re és a következő évekre vonatkozó egyesületi fe ladata inkat a népgazdaság 
IV. ötéves tervéről kiadot t 1970. évi II. tö rvénynek az erdőgazdálkodás fejlesztéséről 
szóló kitűzött céljai ha tározzák meg : 

„(1) Az erdőgazdaság fő feladata az élőfa-készlet fokozottabb ipari hasznosí tása 
és a lakosság szükségleteinek jobb kielégítése. 

(2) Növelni kell az erdők közjóléti szerepét, a nagyobb települések mellet t i erdők 
egy részét fokozatosan a lkalmassá kell t enni a ku l tu rá l t abb pihenésre . 

(3) A távlati szükségletek kielégítése és az erdők sokré tű hasznosí tása érdekében 
továbbra is növelni kel l az ország erdőterületét . Az erdőtelepítési és fásítási m u n 
kákban előtérbe kell helyezni a fenyő és a gyorsannövő lombos fafajokat." 

Egyesületünk szorgalmazza, hogy a központi bizottságok, szakosztályok és a helyi 
csoportok kiemel ten azoknak a t é m á k n a k a kidolgozását, megvi ta tásá t tűzzék nap i 
rendre , amelyekkel a l egha tékonyabban tudják elősegíteni e fe ladatoknak a megol
dását . Folyamatosan m u n k á l k o d u n k az MSZMP K B 1969. ápri l is 28-i határozatából , 
i l letve a X. Kongresszus ha tá roza ta inak egyesüle tünkre háru ló feladatai végreha j 
tásán. Közreműködünk a Vadászat i Világkiáll í tás tudományos ülésszaka előkészíté
sében, szervezésében. Kidolgozzuk az egyesület új a lapszabály-tervezetét . Továbbra 
is fontos fe lada tunknak tekint jük, hogy az új gazdasági mechan izmus érvényesítését 
erdőgazdálkodásunk területén tá rsada lmi m u n k á v a l segítsük, támogassuk. Ennek ke 
re tében figyelemmel kísérjük a gazdasági szabályozók ha tása i t és szükség szerint 
javas la to t teszünk módosí tásukra . Szerepet vá l la lunk a távla t i célok t émá inak k i 
dolgozásában. A MÉM-től kapot t i rányelveknek megfelelően tanulmányokat , javas la
tokat dolgozunk ki. A minisztér iumi tervezetek megvi ta tásával és az ezekhez fűződő 
javasla tok összeállí tásával segítjük főhatóságunk munká já t . A MEDOSZ-szal együt
tesen megvizsgáljuk az erdészeti szakokta tás helyzetét és fejlesztésére javas la to t ké 

szí tünk. Nap i renden t a r t juk a műszaki fejlesztés feladatai t és az időszerűségnek meg
felelően ebben a vonatkozásban is javas la tokat dolgozunk ki. Gondot fordí tunk ar ra , 
hogy a fiatal szakemberek s főleg a nők tá r sada lmi munká j a bővüljön egyesüle tünk
ben. Az egyesületi t á r sada lmi m u n k a fokozása, va lamin t a kölcsönös információk 
ha tékonyabbá tétele érdekében az egyesület elnöksége, t i tkársága rendszeresí t i a 
helyi csoportok, a szakosztályok, bizottságok vezetőivel folytatandó megbeszélése
ket. A fagazdaság és az ér intkező iparágak terüle tén dolgozó szakemberek kapcso
latai t — elsősorban az MTESZ-en belül — erősítjük. A tá rsada lmi m u n k a ha tékony
ságának szem előtt t a r tásáva l szorgalmazzuk a taglétszám növelését. Meglevő kü l 
földi kapcsola ta inkat erősítjük, i l letve ú jabb te rü le tekre terjesztjük ki. Szerepet vá l 
la lunk a FAO kere tében szervezett tanfolyamok, t a n u l m á n y u t a k előkészítésében és 
lebonyolí tásában. Az előirányzott fe ladatokat részletesen a központi bizottságok, 
szakosztályok és helyi csoportok munka te rve i ta r ta lmazzák. Az i t t kifejtett m u n k á s 
ságról ugyancsak az Egyesületi közlemények út ján tá jékoztat juk folyamatosan a tag
ságot. A vi ta u tán, amelyben Fekete Gyula, dr. Pankotai Gábor, Rakonczay Zoltán, 
Káráll János, Schneider Jenő, Riedl Gyula, Andor József és Szabó Béla ve t t részt, 
az elnökség a tervezetet jóváhagyta . 

Az ügyvezető elnökség javas la tá ra az elnökség elfogadta az 1971. évi vezetőség
választó közgyűlésnek Budapes ten tör ténő megta r tásá t és a n n a k idejét 1971. októ
ber 22—23-ban á l lapí tot ta meg. Megrendezésével a Budapes t i Bizottságot bízta meg. 
Az elnökség egyidejűleg megválasztot ta a jelölő bizottságot: elnöke Rakonczay Zol
tán, tagjai Andor József, Beck Antal, dr. Hauer Lajos, dr. Herpay Imre, Király Pál, 



Kocsárdi Károly, Sitkey János és Szőllősi Sándor. Az elnökség fe lkér te a jelölő b i 
zottság vezetőjét , hogy a működés t kezdjék meg. 

A következő n a p i r e n d i pon t dr. Keresztesi Béla a le lnök: Az „Erdők n a p j a " és 
megünnep lé sének rendszeres í tésére vonatkozó j a v a s l a t á n a k megvi ta tása volt . A k o 
rább i szép hagyományok , a „ M a d a r a k és fák napja" , ma jd a fe lszabadulást köve 
tően a „Fásí tás i Hónap" , s ezzel az e rdők megünnep lé se az u tóbbi időben t á r sa 
d a l m u n k b a n h á t t é r b e szorult . Az erdőnek m a m á r a megvál tozot t kö rü lmények k ö 
zött élő és dolgozó ember üdülését , p ihenését , egészségét, te rmészet u t án i v á g y á n a k 
kielégítését , esztét ikai é lmények szerzését, a vá rosok egyre jobban szennyeződő le
vegőjének megt isz t í tásá t is szolgálnia kell . Szocial is ta t á r s a d a l m u n k felfokozott v á r a 
kozása s az ezt kielégítő m u n k a megbecsülése indokol t tá teszi, hogy az „Építők 
nap jához" hason lóan az erdészet i dolgozóknak is legyen évről év re azonos napon 
visszatérő ünnepsége , amely az egész ország f igyelmét a s z a k m a felé fordítja, és 
amikor az á l lamvezetés az a r r a é rdemes erdészet i dolgozókat erkölcsi és anyagi e l 
i smerésben részesíti . Ezen a napon és az azt megelőző hé ten a sajtó, a rádió, a TV 
foglalkozna az erdőgazdálkodással , az e rdő népgazdasági és népjólét i jelentőségével , 
az erdészet i dolgozók szakmai és t á r s ada lmi p rob lémá iva l ; az i skolákban ugyan
akkor t uda tos í t anák az e rdőnek és á l l a tv i l ágának jelentőségét . Az erdőgazdaságok 
t ámoga tásáva l k u l t u r á l t erdei k i r ándu lá soka t r endeznének az e rdő és az e rdőben 
való helyes m a g a t a r t á s meg i smerésé re ; a Hazafias Népfront , a TIT, a Magyar A u t ó 
k l u b és idegenforgalmi szerveink tá jékozta tó előadásokat , i smeret ter jesztő k i r á n d u 
lásokat , t ú r á k a t szerveznének. 

A javas la to t — amelyhez hozzászólt dr. Pankotai Gábor, Schneider Jenő, Káráll 
János, Riedl Gyula, Fekete Gyula, Kocsárdi Károly, Sitkey János, Rakonczay Zol
tán, dr. Madas András és Szabó Béla — az elnökség nagyra é r téke l te és elfogadta. 
Ha tá roza to t hozott megfelelő j avas la t készí tésére. 

Az elnökség Fekete Gyula fő t i tká rnak a helyi csoportok t i tká ra iva l t a r to t t m e g 
beszélését t udomásu l véve ha tá roza to t hozott a folyamatos 20 és 30 éves egyesületi 
tagság e l i smerésére ezüst-, i l le tve a ranykoszorúva l övezett egyesületi je lvény r e n d 
szeresí tésére. Ezek a d o m á n y o z á s á r a vona tkozó j avas la toka t a helyi csopor tok ter jesz
t ik m a j d elő. 

Az oktatási bizottság ü lés t ta r to t t . 
Meghívo t tkén t részt ve t t a MÉM sze
mélyzet i főosztálya részéről Vályi Fe
renc és Méhi Béla, a MÉM szakokta tás i 
felügyelősége képvise le tében Simon Lász
ló, a Mát ra fü red i Szakmunkásképző I s 
kola részéről Hangyái Tibor. Bevezetőleg 
Hangyái Tibor adot t tá jékozta tás t az e r 
dészeti s zakmunkásképzés jelenlegi a l a p 
vető prob lémái ró l . Nevezetesen arról , 
hogy az ok ta tás t a n t e r v e elavul t , nem 
felel meg a korszerű e rdőgazdálkodás k ö 
ve te lménye inek és n e m teszi lehe tővé a 
ma i kor igényeit kielégítő s zakmunkások 
képzését . A szakmunkásképző okta tás i in 
t ézmények felszereltsége n e m kielégítő, 
a lapve tő okta tás i és felszerelési t á rgyak 
h iányoznak s emia t t az ok ta tás sz ínvona
la messze a k íván t szint a l a t t m a r a d . A 
tá jékoztató u t á n k ia laku l t v i t ában a t ö b 
bi között részt ve t t Birck Oszkár, Simon 
László, Méh Béla, Mersich Endre, az 
u tóbbi m i n t a bizottság t i t ká r a i smer te t te 
az e t é ren kifej te t t és az erdészeti szak
munkásképzés kérdéseivel foglalkozó t á r 
sada lmi m u n k á t . Az ülésen e lhangzot tak 
a l ap ján a következő javas la toka t fogad
t á k el. A M É M szakokta tás i felügyelősége 
bocsássa mie lőbb rendelkezésre , vé lemé
nyezésre a re form t an t e rve t ; a négy e rdé 
szeti s z a k m u n k á s k é p z ő iskola készí tsen 
fe lmérést az i skolá jukban fennál ló he ly

zetről, az okta tás problémáiró l , az iskola 
felszereltségéről, s ezt az anyagot a b i 
zottság további m u n k á j á b a n fe lhasznál ja ; 
a s zakmunkásképző iskolák h ív ják meg 
egyes vol t t an í tványa ika t , hogy megismer 
jék a végzet t s zakmunkások m u n k á b a á l l í 
t ásakor fe lmerülő p r o b l é m á k a t s ezeken 
a megbeszéléseken vegyen részt az ok ta 
tási bizottság képviselője i s ; az oktatás i 
bizottság kezdeményezze az erdészeti 
s zakmunkásképzés kérdésével foglalkozó 
v idéki megbeszélések megta r tásá t , hogy 
ot t megv i t a thas sák a s zakmunkásokka l 
szemben támasz to t t munká l t a tó i igénye
ke t ; az okta tás i bizottság előterjesztése 
a lap ján az egyesület elnöksége vi tassa 
meg az erdészeti s zakmunkásképzés he ly
zetét s ennek a megbeszélésnek haszno
s í tására az elnökség terjesszen javas la to t 
a MÉM elé. 

* 
Az Erdei Vasutak Szakosztálya b u d a 

pesti ülésén Tóth Gyula t a r to t t e lőadást 
„Az Erdei Vasu tak ér tékcsökkenés i h á 
n y a d a és a vasú t i be ruházások a r á n y a " 
c ímmel . Az előadó kü lön k iemel te a Ge
menc i E r d ő - és Vadgazdaság, az Ipoly-
vidéki EFAG, a Somogyi EFAG, v a l a m i n t 
a Má t r a i E F A G tevékenységét , amel lyel 
erdei vasú tvona la ika t — m i n t az anyag
mozgatás számot tevő eszközét — színvo
n a l á b a n jelentősen emel ték. 



A Z E R D Ő 
Az Országos Erdészeti Egyesület (Budapest V., Szabadság tér 17.) kiadványa 

Szerkesztő: KERESZTESI BÉLA, a mezőgazdasági tudományok (erdészet) doktora. Főmunkatárs: 
JÉROME RENÉ. Szerkesztő bizottság: BIRCK OSZKÁR, a mezőgazdasági tudományok (erdészet) 
kandidátusa, ERDŐS LÁSZLÓ, FILA JÓZSEF, FIRBÁS OSZKÁR, FÖLDES LASZLO, HERPAY 
IMRE, a mezőgazdasági tudományok (erdészet) kandidátusa, IHAROS FRIGYES, IMREH JÁNOS, 
JÁRÓ ZOLTÁN, a mezőgazdasági tudományok (erdészet) kandidátusa, KALDY JÓZSEF, a mező
gazdasági tudományok (erdészet) kandidátusa, KOCSARDI KAROLY, MADAS ANDRÁS, a mező
gazdasági tudományok (erdészet) kandidátusa, RADÖ GÁBOR, a mezőgazdasági tudományok 
(erdészet) kandidátusa, SALI EMIL, a mezőgazdasági tudományok (erdészet) kandidátusa, 
SCHMAL FERENC, TÓTH SÁNDOR, a mezőgazdasági tudományok (erdészet) kandidátusa. 
Kiadja: a Lapkiadó Vállalat. (Budapest, VI., Lenin körút 9—11.) Felelős kiadó: SALA SÁNDOR. 
Kapják az Országos Erdészeti Egyesület tagjai. Előfizethető még a Posta Központi Hírlap Iroda 
(Budapest V., József nádor tér 1.) és a lapterjesztéssel foglalkozó egyes postahivatalok útján. 
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lyettes, az OEE elnökségének tagja „Az 
Országos Erdészet i Egyesület rövid tör
t éne te és a bányász-erdész kapcsolatok 
Za lában" c ímmel t a r to t t előadást . 

Dé lu tán Bázakere t tye környékén üzem
lá togatás során az o la jbányászok b e m u 
ta t t ák a legrégibb ku t aka t . A keret tyei 
művelődési házban „Az ola j ipar 25 éve" 
című film levet í tése u t á n közös vacsorán 
vet tek részt. Az őszinte ba rá t i hangula tú , 
emlékezetes n a p u tán ősi köszöntésünk
kel — J ó szerencsét! Üdv az erdésznek! 
— k íván t ak a résztvevők sok s iker t egy
m á s n a k további munká jukhoz . 

* 
A soproni csoport e lőadást rendezet t . 

Dr. Márkus László t a r to t t e lőadást „Törzs
minősí tési e l járások a faá l lomány é r t é 
kelésének szolgá la tában" c ímmel . Beve 
zetőben az előadó i smer te t te a külföldön 
kidolgozott és a lka lmazot t törzsminősítési 
e l járásokat . Ezeket k r i t ika i lag elemezte, 
majd idevonatkozó saját ku ta tása i ró l 
adot t részletes tájékoztatót . Az előadást 
t áb láza tokka l és d iaképekkel i l lusztrál ta . 
A hozzászólók javas la toka t te t tek az e l 
j á rások további f inomítása és kibőví tése 
é rdekében. 

A szegedi csopor tban dr. Sólymos Rezső 
t a r to t t e lőadást a Szegedi Erdészet i Tech
n i k u m e lőadótermében. Az előadás c íme 
„Az erdőnevelés fejlesztésének kérdései 
és módszere i" volt. 

* 
Az M N veszprémi csoport jában Király 

László e lőadást t a r to t t „Az erdőrendezés 
(üzemtervezés) műszak i fej lesztésének 
elgondolásai" c ímmel . I smer t e t t e az üzem
rendezéssel kapcso la tban a gépi adatfe l 
dolgozás perspekt ívái t , ma jd az üzem
rendezési u tas í tás t , az egyes m u n k a l a p o k 
ki töl tésében fe lmerülő esetleges p rob lé 
máka t . 

A Baranya megyei csoport, a Magyar 
Tudományos Akadémia pécsi bizottsága, 
va l amin t Pécs város te rmészetvédelmi 
bizottsága együttes ülést t a r to t t Pécs t e r 
mésze tvédelmének és a városépí tésnek 
problémáiról . Az ülést Kasza Ferenc igaz
gató, a helyi csoport e lnöke nyi tot ta meg, 
majd Tóth Zoltán városi főépítész t a r to t t 
e lőadást „Természetvédelem és vá ros ren 
dezés Pécse t t " c ímmel . Fe lkér t hozzászó
lók vo l tak Somogyi Béla és Kasza Fe
renc. 

» 
A kaposvári csoport központ jában vi

t a t t ák meg Kiss Lajos „A IV. ötéves terv 
közgazdasági ösztönzőinek ha tá sa e rdő
művelési t evékenységünkre" c ímű előadá
sát. 

* 
A kecskeméti csoport k lubnapo t tar tot t . 

Ezen Sípos Sándor rövid összefoglalásban 
beszámolt 23 napos nyár i olaszországi és 
ausztr ia i út járól , 150 színes d iaképe t ve 
t í te t t és válaszolt az érdeklődők ké rdé 
seire. 

A nagykanizsai csoport és az Országos 
Magyar Bányászat i és Kohászat i Egyesü
let gelénházai helyi csoportja egynapos 
közös k i rándu lás kere tében új í tot ta fel a 
közel 200 éves múl t t a l rendelkező b á 
nyász-erdész bará tságot . A délelőtt fo
lyamán a szakmai és egyesületi munká ró l 
t a r to t t ak kölcsönös tá jékozta tókat . Farkas 
Pál igazgató, az OEE helyi csopor t iának 
e lnöke „A Zalai EFAG jelene és gazdá lko
dásának v á r h a t ó lehetőségei a IV. ötéves 
tervidőszakban" , Tóth Ferenc igazgató, 
csoportelnök „A hazai o la jbányászat tö r 
ténete nap ja ink ig" ; Németh Ede és Né
meth Géza osztályvezető o la jmérnökök ,.A 
nagylengyeli és délzalai olajmezők m ű 
velés tör ténete" ; Andor József igazgatóhe-




